
F A K I T E R M E L É S H E L Y E T T G Y Ó G Y S Z E R A L A P A N Y A G ? 

O x i g é n 
Balog Istvá n riportj a Balog h János akadémikussa l 

| A  gátlástala n erdó'irtá s szert e a  vi lá -
1 go n üzlet i okokr a veze the t ő v issza . 
| Balogh János professzo r hogya n 
| vélekedi k minderről , milye n követ -
| kezménye k várható k a  természete s 
| génbanko k pusztulásával ? 
| Becslése k szerin t hán y növény - é s 
| állatfa j é l a  Földö n mennyi t isme -
| rün k konkréta n ezekbő l a  fajokból? 

Előbb a kérdés m á s o d i k felére vála
szolok, mer t megköze l í tő leg pontos 
számot tudunk. Közel másfél mill ió 
növény- és állatfaj van rögzí tve gyűjte
ményekben . Hogy menny i a Földön a 
növény- és az állatfaj népessége , ezt 
csak becsüln i tudjuk. A becs lések két 
szé l ső határ közöt t mozognak . A 
pessz imis ták azt mondják, hogy legfel
j ebb 10 mill ió faj él a Fö ldön . V a n n a k 
olyan becslések, me lyek szerint 30-35 
millió fajjal kell számolnunk . Ez azt 
jelentené, hogy az egész növény- és ál
latvi lágnak alig 5%-át ismerjük, és a 
többi 9 5 % teljesen ismeret len. Bá rme
lyik számot fogadjuk is el, a fajgazda
ság óriási potenciá l is k incse az e m b e 
riségnek. Hiszen hány gyógynövény t 
nem ismerünk még , vajon hány tápláló 
levél, g u m ó vagy termés szolgálhatja 
az ember t . Vagy i s azt sem tudjuk, 
hogy mi az, amit e lpuszt í tunk. E lpusz
tul, mer t a l egnagyobb rész a trópusi 
őserdőkben él. „Sze rencsé re" a sík vi
déki őserdőkben - ahol az ü l te tvények 
terjedése és az azt m e g e l ő z ő erdőir tás 
a legintenzívebb - kevesebb faj talál
ható . A hegyvidéki őserdők, ahol a 
l egnagyobb a fajgazdagság, v iszonylag 
biz tonságban vannak. 

| M i a  magyarázat a annak , hog y a z 
| ún . kultúremberisé g ali g ké t tuca t 
| növény t haszná l táplálkozásra , ho -
| lot t lényegese n töb b a z ehet ő fajo k 
1 száma ? 

N e m tudok ér te lmes magyaráza to t 
adni . Egyfajta tunyaság . Min tegy há ro 
mezer növényfajt i smerünk, ami szá
m o t t e v ő ember i táplálék lehetne. Ha 
például n e m európai , i l le tve az északi 

féltekén élők szempontjából nézzük a 
dolgot, igen érdekes tapasztalataink 
vannak. Például Közép-Amer ikában , 
mondjuk Mexikóban , minden város 
környéknek megvan a saját babfaja. E z 
a közönséges bab, de minden városban 
kü lönböző fajok vannak. Ha levelét, 
virágát, termését egymás mel lé tesz-
szük, azt mondha tnánk , hogy ezek 
mind kü lönböző növényfajok. Vagyis 
a géná l lományát őrzik ezeknek a fa
joknak . Visszatérve az abszolút szám
ra, és hogy ez miér t izga lmas téma, en
nek oka a rendkívül gyors kihalás, 8 -
10 évvel ezelőt t azt mondták , hogy na
ponként körülbelül egy növény- , illet
ve állatfaj hal ki. A ki lencvenes évekre 
a t rópusokon ez a kihalási sebesség a 
percenként i egy fajra gyosulhat fel. 
Persze ez csak já ték a számokkal , hi
szen konkrét t udományos b izo
nyí tékunk nincs . D e ha az alsó határt 
fogadjuk el és számolunk a geológiai 
idővel , akkor oda lyukadunk ki, hogy 
az akkori katakl izmát f igyelembe vé
ve, ezerévenként halt ki egy sárkány
gyík. 

N é m i r emény t ad, hogy ezt a sebes
séget nem lehet „tartani" . 

Az ember i kapzsiság néha segítsé
gére van a természetnek. Hiszen egy 
adott területen l é v ő őserdő irtásánál is 
mindig akad 10-20% olyan peremterü
let, ahonnan már n e m gazdaságos a ki
termelés , így ezek a re l ik tumok vala
mit megőr i znek arra az időre, amikor 
az ember i ség esze megjön és elkezdi 
az őserdők helyreál l í tását . Bebizo
nyosodot t , hogy van az őserdő-hasznosí
tásnak m á s módja is, min t a ki terme
lés. Számí tásokkal igazolható, hogy ha 
az erdőt érintet lenül hagyjuk, és csak a 
d rognövényeke t gyűjtjük be megfe le lő 
kímélet tel , az akkora hasznot ad, mint
ha a tarvágott faanyag cellulózértékét 
számoljuk. E z e k már gazdsági érvek. 
M o s t már csak arra lenne szükség, 
hogy ez a kihasználási m ó d elterjed
j en . 

Cos ta -Ricában lá t tam olyan kutató
intézetet, egy védett őserdőbe telepít
ve, mely kutatja a kü lönböző növé
nyek drogtar ta lmát és küldik a gyógy
szergyáraknak. Tendencia ugyanis , 
hogy a szintet ikus gyógyszereket 
visszaszorí tsák. Hatékonyabbak is, 
n incs mel lékha tásuk és gyártáskor nem 
keletkezik annyi veszélyes hulladék. 



A HÓNA P KÉRDÉS E ERDŐKERÜLŐBEN 

A z ő s e r d ő k a j á n d é k a * 
Dr. Dávi d Tamás fitoterápiája 

- Or topéd sebészként kerül tem ti
zenkét évvel ezelőtt Dé l - és Közép-
Amer ikába . K ü l ö n b ö z ő országokban 
dolgoztam, és az A m a z o n a s mentén 
é lő népek közöt t én le t tem az igazi 
„tiszteletre mél tó nagy fehér ember" . 
Gyógyí to t tam és ók el ismertek. Leegy
szerűsítve a történetet; ók igen hálásak 
voltak nekem, és ennek je léül ősi szent 
növényeikről sámánjaik elárulták ne
kem, hogy azok mi mindenre használ 
hatók. Regényes je lenetek főszereplője 
vol tam, és szájhagyomány útján terje
dő receptjeiket elmondásuk alapján le
jegyeztem. Ezek valójában fitoterápiás 
g y ó g y m ó d o k voltak és sok ezer éves 
tapasztalatokat tömörítettek maguk
ban. Tudniva ló , hogy azon a vidéken 
negyven-negyvenöt fokos a hőség és 
ki lencven százalékos pára ta r ta lom je l 
lemzi az időjárást. Ennek megfelelően 
igen nehéz a növénygyűj tés a dzsun
gelben. Ők apáról fiúra örökítet ték át a 
le lőhelyek titkát, s azt is, mi mi re való . 
Több növényről kiderült , hogy a nedve 
alkalmas tumorsej tek zsugorí tására -
egyszerűen abból származot t az infor
máció, hogy a környéken alig ismerték 
a rákos halá leseteket . Növény i k o m p o 
zíciójukkal r endbe hoz ták dagana tos 
betegségben s z e n v e d ő társaikat, i l letve 
konzervál ták ál lapotukat: ma azt mon
danánk, többéves túlélést tettek lehető
vé a s ámánok számukra . 

Csak azután kezd tük el gyűjteni és 
Ausztr iába szállítani a gyógynövénye 
ket. Persze a száll í tás sem egyszerű 

dolog, hiszen más égövről , m á s álla
potban é rkeznek ezek a több száz 
gyűj tő kezenyomának „gyümölcse i " . 
Ausztr iában először állatklinikán foly
tak a kísérletek. Amikor beb izonyoso
dott, hogy az ál talam operált kutya tu
morsejtjei zsugorodtak, amikor ott si
kert é r tem el, kezdődöt t csak el a hu
mán gyógyí tás . 

- Az osztrák ál lam - szerénytelen
ség nélkül áll í tom - el ismert e n g e m 
(Dr. Dáv id T a m á s az Osz t rák Becsü
letrend bir tokosa és 30 mil l ió ATS- t 
kapott az ál lamtól kutatásaihoz) , és 
igen je len tős összeggel támogat . Ál lo
máshe lyeke t a lakí tot tunk ki több dél
amerikai országban, ahol gyűjtik ne
künk, tárolják, csomagol ják és onnan 
szakszerűen szállítják a terápia alap
anyagait . Kuta tóá l lomása ink száma 
évről évre nő. 

- Ezt a terápiát h á r o m hónap mú lva 
véglegesen regisztrál ják Ausz t r iában . 
A kezelések során annyi mindenese t re 
bebizonyosodot t , hogy vese- , i l letve 
májkárosodás , mint más h a g y o m á n y o s 
konzervat ív kezelések nyomán előfor
dult, itt n e m tapasztalható. 

- A beteg állapotától és anyagi 
helyzetétől függően 4 - 8 - 1 2 ezer schil
ling a kezelés , de én itt, Budapes ten in
gyenes tanácsadást garantálok, s egy 
b izonyos kont ingenst az osztrák 
anyagból ingyenesen száll í t tatok M a 
gyarországra . Mindenki annyival járul 
hozzá a saját kezeléséhez, amennyi t a 
pénztárcája kibír . 

A Somogyi Erdőkért 
Immár harmadízbe n kerül t so r a „Somogyi Erdőkért "k i tüntet ő a ranygyű rű k átadásá -

ra. 
A 1 2 javaslat közü l a z erre a  célr a létrehozot t bírál ó testüle t döntöt t a  kitüntetette k 

személyérő l . A  kitüntetés t alapít ó Bóna ^ / . y e / v e z é r i g a z g a t ó adta á t a  gyűrűke t é s a z 
okleveleket K o v á c s Imrének,^ somogyvár i erdésze t Cseral ja kerüle t kerü le tvezet ő erdé -
szének, SalekovicsLászlónakd, nagyatád i erdésze t közelmúltba n nyugdí jbavonul t szállí -
tási- , értékesítés i ágazatvezető jéne k é s dr. Göndöcz Gyulának, a  zselic i erdésze t igaz -
gatójának. 

A kitüntetési - é s a Köztársaság-napi ünnepsé g utá n Magyar Ferenc N imró d vadászé -
remmel kitünetet t fo tóművés z természtfotóibó l rendezet t kiállítás t nyitott a me g Geller Ti
bor, a  Nimró d folyóira t szerkesztő je . A hivatalo s megnyi tó t követőe n a  művés z diaporá -
ma bemutató t tartott . A két vet í tőgéppel vetített , egymásb a áttűn ő csodálato s diaképek , 
hangulatos zene i a lá festésse l , kivívtá k a  közönsé g csodálatát . A  kiállítá s a  fiatalok ter -
mészetszerete- tének, te rmészet ismere téne k segí tésér e háro m héte n keresztü l vol t nyit -
va . A  város össze s iskolájá t meghívták , d e te rmésze tesen a z óvodásoktól a  nyugdí jaso -
kig nagyo n soka n látogattá k meg , é s a kiállítás egyér te lm ű siker t aratott . 

Diet r ich Mik lós 

* Részletek Várhegyi Andrea riportjából (Magyar Nemzet, 1994. október 15.) 

Késői búcsú 
Babos Imrétől 

Mindnyájan hordozunk életünk során 
olyan terheket, amelyektől nem szaba
dulhatunk. Amikor mesteremet, Babos 
Imrét elvesztettük, nem voltam olyan ál
lapotban, hogy emlékeinek felidézésé
vel, nagyságának ecsetelésével, hálám 
kifejezésével búcsút vegyek. Halálának 
15 évi fordulóját használom fel arra, 
hogy pótoljam a mulasztottakat. Nem kí
vánok nekrológot írni, annak idején 
megtették ezt a tőle hivatalosan elköszö
nök. Személyes élményeimen keresztül 
szeretném bemutatni és megörökíteni fe
lejthetetlen alakját. Tanulság ez abból a 
szempontból is, hogy működése átöleli 
az elmúlt hét évtized erdőgazdaságának, 
erdőművelésének történetét. 

Első és nagyon emlékezetes találko
zásunk 1943-hoz, egyetemista korom
hoz, erdőműveléstani tanulmány-utam-
hoz fűződik. Akkor még Kárpátok övez
te hegyvidékekben gondolkodtunk, s er
dőkben gazdag világunkat tükrözte fel
sőoktatási rendszerünk is. Meglepetés
ként hatott, amikor Ráckevén elénk állt 
egy különleges sportruhát viselő, térd
nadrágos, bakancsos erdész, határozott
ságot, nagy tapasztalatot árasztó egyéni
ség, Babos Imre erdőmérnök, s a Magyar 
Alföld bajairól, a fás kultúra megterem
tésének fontosságáról és módozatairól 
beszélt. A tanultakkal ellentétet hirdető 
és az Alföld homoki erdészeti munkáit 
kiemelő, szépen kifejtett mondatai, ízes 
beszéde felkeltette figyelmünket. Kuna-
dacsi-pusztavacsi telepítései azóta közis
mertté, tanulóhellyé, híressé váltak. így 
nőtt szemünkben, szememben is, óriássá 
alakja. Lenyűgözött, szinte látomássá 
magasodott egyénisége, amit később 
sem tudtam magamról igazán lefejteni. 

A második nagy találkozásra a Ba
konyban, ugodi erdőgondnok koromban, 
1949 kora őszén került sor. Ekkor már 
kis körökben legalábbis ismertté vált, 
hogy elmélyültebb tanokat sürgetek be
vezetni a bükkösök felújítására a termő
helynek és a növényzetnek a bevonásá
val. Nagyra becsült erdőigazgató-helyet
tesem, Rab János Győrből hozta ki hoz
zám. Hármasban bogarásztuk végig a 
magasbakonyi erdőket. A talajjelző nö
vények hasznosítását kellett bemutat
nom, s kapcsolnom a természetes erdő
felújítás sikeresebbé tételéhez. Órák 
múltán egy tisztáson felvett egy fűcso-



mót, kunkorgó árvalány hajat, mondván, 
ha ezt is ismerem, hisz nekem. Stipa 
capillataiól, az ősz homoki díszéről, a 
legelők „nebáncsvirágáról" sokat tud
tam. Ezzel csatát is nyertem. Elrendelte 
anyagi támogatásomat, könyv- és felsze
relés vásárlására kaptam lehetőséget. 
Gyűjteményt kellett összeállítanom a 
bükkösök ökológiai csoportok szerinti 
útmutató növényeiről. Tablóim évekig 
függtek az OEF folyosóin. Segített ah
hoz is, hogy az MTA kutatói ösztöndíját 
elnyerjem majd az ERTI-hez kerüljek. 

Babos Imre a magyar erdőművelés 
nagy alakja, a hazai erdészeti ökológia 
megalapítója volt. A Központ Erdőmű
velési főosztály vezetőjeként ő szervezte 
meg és fogta össze azt a nagyszerű erdő-
művelő gárdát, amelynek segítségével 
minden erdőgazdasági tájon kialakulha
tott a helyi viszonyokhoz leginkább al
kalmazkodó telepítő, felújító és nevelő 
tevékenység. Ez országosan több mint 
félmillió ha új erdő létesítéséhez veze
tett. Éppen a legsilányabb termőhelyeket 
borítja ma és védi jótékonyan erdő. Az 
erdőművelés ezen aranykorának elindí
tója, de mozgatója is volt. 

Annak ellenére, hogy 1953-ban az 
ERTI-hez került, főleg az Alföldet járta, 
lelkesítette az erdészeket, tanította és ta
nulta a talaj kivallatását és a fásítás ered
ményes tennivalóit. Az ERTI termőhely
feltárási osztályvezetőjeként igyekezett 
olyan kutatócsoportot kialakítani, akik 
segítséget nyújtottak a nagy feladatok 
megoldásához. Magával ragadó volt 
munkaszeretete, hihetetlen tennivágyása, 
állandóan mozgósításra késztető aktivi
tása, mindig újat és jobbat keresése. Igé
nyes volt ismeretek szerzésében, és igé
nyes kutatási eredményeinek közlésében. 
Sajátos ízzel írt tanulmányai tapasz
talatokkal, adatokkal alátámasztottak, te
repi és laboratóriumi vizsgálattal igazol
tak. Elkötelezett munkaszeretetére mi 
sem jellemzőbb, mint az, hogy munka
helyére reggelente terepi öltözetben első
ként érkezett. író- vagy laborasztalhoz 
sietett, s merült el munkájában. 

Ugyanilyen fáradhatatlannak bizo
nyult a terepen, erdőbejárásain is. Szere
tett utazni és utaztatni. Talán itt ütközött 
ki az a romatnikus hajlama, amely fiatal 
korában a tengerhez vonzotta. Bár Ma
kón született, 1901-ben, korai tengerész 
vágya tarnskircheni hadapródiskolába 
vezette. Az első világháború eseményei 
miatt már csak Makón fejezte be közép
iskoláit. Erdó'mérnöki oklevelét 1925-

ben Sopronban szerezte. Ráckevén pago
nyerdész, erdó'gondnok, majd erdőgaz
daság igazgatója. Az államosítás után 
1948-ban került központi szolgálatba, 
ahol erdőművelési főosztályvezető, majd 
az Alföld területi igazgatója lett. 

Nemcsak az élőbeszédnek, hanem az 
írótollnak is mestere volt. Mintegy 160 
írásmű tanúskodik erről. Már uradalmi 
szolgálata idején is többször ír beszámo
lót, igazából ilyen tevékenységre a köz
ponti irányítás során kényszerül. Ő írja 
az első országos erdőművelési utasítást, 
amelynek alapelveiről az általa indított 
Erdészeti Tudományos Kiskönyvtár so
rozat 2. sz. könyvecskéjében (1952) szá
mol be. Szerinte hazánk égető fahiányán 
két módon segíthetünk: „erdőben a he
lyes fafajválasztással" és „az erdősültség 
minél gyorsabb ütemű gyarapításával". 
A hullámtérfásításnak, a gyorsan növő 
fafajok alkalmazásának, az út- és mező
védő erdők létesítésének, a fenyvesítés 
sürgetésének, a korszerű maggazdálko
dásnak lelkes apostola. Érdekes az is, 
hogy a hegy- és dombvidéki erdőkben az 
elegyes, szálalásra épített csoportos 
készletgondozó erdőgazdálkodást tartja a 
legkedvezőbbnek: „...a talaj és a légtér 
folyamatos hasznosításával a fákat állan
dóan termelővé..." kell alakítani! Orszá
gos bevezetésre azonban nem javasolja, 
legfeljebb a zalai erdeifenyvesekben he
lyénvaló az alkalmazása. Elítéli az 1949-
ben északi középhegyvidéken elrendelt 
svájci mintájú egyedi szálalást is. Ma ál
lomány romhalmazokat észlelhetnénk 
bevezetése esetén. Sem az őserdő, sem a 
tarvágás nem lehet gazdasági ideál. Az 
átmeneti, hosszabb felújítási időszakkal 
dolgozó szálalóvágásnak ad előnyt. 

Befejezésül még egy találkozónkat 
emelem ki, melyet haza- és szakmasze
retetére igen sajátosnak vélek. 1957 már
cius elején Pestre rendeltek, s aka-ratom 
ellenére el kellett fogadnom az ERTI-
ben a tudományos osztályvezetést. A tör
ténelmi események után első utam volt 
fővárosunkba, s a központba. Babos Im
rénél jöttünk össze néhányan, s mindjárt 
feladatokkal látott el bennünket. Nem 
akartunk tanulmányt leadni, mire kifej
tette, hogy az álmodozások kora lejárt, 
nem lehet ilyen nehéz helyzetben a szak
mát magára hagyni, csak munkánk ered
ménye segíthet át a bajokon. Végigsimí
totta állandóan viselt, legendás fekete 
nyakkendőjét. Sajnos nem érte meg át-

THEODOR DÁUBLER 

A bükk 
És szó l a  bükk : lombomba n létezem . 

Beszédes bölcsessé g benne m ne m ébred: 

burjánzó ágbozótomma l beszélek . 

A po r fölött a  lom b a z életem . 

Fölbuzdulok a z első melegen . 

Int a  tavasz : szóln i kezde k derűsen , 

mindenkihez egyformá n egyszerűe n 

S bámulsz , mil y rozsdabarn a kezdetem ! 

Erdőmben csup a nyár-örö m vagyok . 

Ködöt idézek , ágaimr a szállót ; 

eső vagyok : nedvessége t kívánok . 

Elhal a  hőség , s  zöldem fölragyog . 

Szürkén vállalo m tél i tisztemet . 

De előb b a z őszt lényemrő l lerázom . 

Nélkülem ne m volt mé g ősz a világon . 

S mos t szőnye g leszek, rőtbárson y berek . 

/Rónay György fordítása) 

\ . ) 

cserélését, színesre váltását. Ahol elő
ször és többször is együtt voltunk, az al
földi homok fenyveseiben érte a tragikus 
baj, s 1979. október 4-én hunyt el. 

A mezőgazdasági tudományok dokto
ra fokozatot már 1955-ben megszerezte. 
1959-ben Bedő Albert-díjat kapott. 
Egyetemünk c. egyetemi tanári címmel, 
majd hamarosan, 1968-ban Doktor ho-
noris causa kitüntetéssel tisztelgett nagy
sága előtt. Az OEE 1984-es kecskeméti 
közgyűlésén az ERTI helyi székháza fa
lán márványtáblába vésette emlékét. Hi
szem hogy alkotása még nagyobb és 
maradandóbb tanítványaiban. Különösen 
igen erős a hála bennem, mert életemet, 
szakmai működésemet szinte teljesen át
szőtte áldásos tevékenysége. Sokszor 
volt nehéz helyzetben magatartása és er
dész elhivatottsága, példamutató erdő-
szeretete követésre méltó. Babos Imre 
mind a gyakorlati erdőművelés, mind a 
szellemi megalapozás terén hihetetlen 
nagyot alkotott! Sokszor idézzük tanítá
sait s írásban is tovább adtuk az utókor
nak. Jó alkalom kínálkozik a mai nehéz 
helyzetben is azokból meríteni! 

D r . M a j e r A n t a l 
ny. tanszékvezető egyetemi tanár 



Műszak i napok 
A Veszprémi Erdőgazdaság Rt . 

adott ot thont a F A G O S Z által rende
zett műszaki napnak . 

A bemuta tón a K U H N Kft. és a D u 
na Interservice tartott tájékoztatást. A 
félszáz megjelent szakember e l i smerő
en néz te végig a FAI fö ldmunkagép 
kezelőjének gépbemutatójá t . N e m 
mindennap i lá tvány volt. A gépkeze lő 
va lósz ínű egy talajtornásztól vette a 
koreográfiát , mer t a hátraszal tó kivéte
lével minden gyakorla tot megcs inál t a 
gépével . 

F o r g a l m a z ó a K U H N Kft. C ím: 
1209 Budapes t , XX. , Ócsai út 5. Fax: 
286-0207. 

Bemuta t ták a P A L F I N G E R erdő
gazdasági darut, targoncát , és több tí
pusú Mitsubishi gépkocsi t . Kétségte
len, a j ö v ő az itt látott korszerű és gaz
daságos üzemel te t é sű gépeké . A szer
vezett bemuta tó jó hírverés volt. 

• 

A nagy te l j e s í tményű gépekkel 
gazdagodot t a S E F A G Rt. gépparkja . 
Há rom darab finn gyár tmányú, S ISU 
típusú önrakodós terepjáró gépkocsi t 
vásároltak a köze lmúl tban . A L O G -
L I F T 81 S t ípusú daruval felszerelt, ra-
koncázot t gépek 12 tonna rönk, i l letve 
sarangolt faanyag száll í tására képesek, 
gyakorlat i lag a tőtől a felhasználási he
lyig. A 330, illetve 2 6 0 lóerős motorok 
a háromtengelyes autó e l ső 4 kerekét 
hajtják, míg a há tsó kerekek a terhelés 
és az ú tv i szonyok függvényében hidra
ulikusan felemelhetők. A massz ív fel
épí tésű gépkocs ik az e l ső tapasztalatok 
szerint nagy biz tonsággal köz lekednek 
a nehéz terepen is. 

A gépkocs ik hivatalos átadása után 
a forgalmazó, I N C O S F Kft., valamint 
a S ISU gyár, a LOGLIF-gyá r , és az 
egyik motor t előáll í tó V A L M E T gyár 
m a g a s rangú vezetői muta t ták b e a gé
peket a sajtónak, és a többi e rdőgazda
ság képviselőinek. A bemuta tó előtti 
napokon és a bemuta tó napjain is 
e s ő áztatta a zselici erdőket , j ónéhány 
érdeklődőt visszatar tva, aki viszont 
eljött, „ ideál is" kö rü lmények között 
láthatta az autók jó terepjáró képessé
gét. 

A S ISU gyár szinte az összes gyárt
mánya i t konkré t megrende lés re állítja 
elő, messzemenően f igyelembe véve a 
m e g r e n d e l ő igényeit . Jelen esetben is a 
méretek, a tel jesí tmény, a felépítés, 
hajtásképlet , a felszereltség stb. tekin
tetében a S E F A G Rt. szakembere ive l 
való konzul tác iók alapján döntöt tek. A 
mostani vásárlást - amennyiben a gé
pek bevá lnak - ú jabbak követ ik, ame
lyeknek tervezésénél a mostani tapasz
talatokat is f igyelembe veszik. 

Detr ich M i k l ó s 

• 
A Gépesí tés i Szakosztály 1994. 

november 10-én a Mecsek i Erdészet i 
Rt. területén, Kárászon tartott ülést . A 
rendezvény - amelyhez rakodógépe
ket, tehergépkocsikat , közel í tőgépeket 
felvonultató gépbemuta tó is kapcsoló
dott - nagy érdeklődés mellett zajlott 
le . Az ülésen a j e l en l evő min tegy har
minc szakosztálytag mellett kb. 100 fő 
érdeklődő, illetve gépkiál l í tó vett részt . 
Az ülést megt isz te l te je lenlétével 
Schmotzer András , az O E E e lnöke is. 

A rendezvény e l ső részében a h idra
ul ikus j á rműda ruk gyártói , i l letve ma
gyarországi képvise lőik muta tkoz tak 
be , nevezetesen: 

- az F . B E R G E R Kft. (Prokopo-
vitsch Ot tó) , a svéd H I A B C R A N A B 
AB (Michel Orsón) , a svéd C R A N A D 

t ípusok, J O N S E R E D , valamint a finn 
L O G L I F T t ípusok, 

- a T E C H N I - T R A D E Kft. és a 
- a K U N H Kft. (Csorba Kázmér és 

K o z á k Zol tán) az osztrák P A L F I N 
G E R és P A L F I N G E R E P S I L O N típu
sok, 

- a T R I E X Kft. (dr. Marosvölgy i 
Béla) az osztrák P É N Z típusok, 

- a K A P O S G É P G E N E R A L Kft. 
(Hajdú János) a szlovén L I V és E F -
F E L t ípusok, 

- az E R D Ő G É P Kft. és az E S S É L 
cég (Sásdi Ot tó és Kulka Lász ló) a 
szlovén E S S É L t ípusok ismertetésével . 

Ez t követően a finn S ISU cég be
muta tkozására került sor, amelynek so
rán a S ISU-hoz tartozó V A L M E T gyár 
kihordói t és processzorai t , i l letve SISU 
tehergépkocs ikat (Hajós Ákos) ismer
het ték m e g a rész tvevők. A továbbiak
ban dr. Tó th József a sz lovák L P T K -
4 0 t ípusú (forgalmazó T R I E X Kft.), 
Johannes Nadhe rny pedig a japán 
I W A F U J I t ípusú (forgalmazó: 
F O R S T T E C H N I K G m b H , Ausztr ia) 
csuklós t raktorokat mutat ta be . 

Az ülés utolsó napirendjeként Kiss 
Károly a Mecsek i Erdészet i Rt. rako
d ó - és szál l í tógépeit mutat ta be , ismer
tetve az e területhez k ö t ő d ő fejlesztési 
e lképzeléseiket is. 

Dr. Horváth Béla 
szakosztály titkár 

• 
Káldy József vezér igazgató a be

muta tó után e lmondta , hogy a szakosz
tályülés célja a vállalatok segítése volt 
az 1995-re vona tkozó döntése ikhez . 

E g y r e több gazdaság rendelkezik 
olyan forgóeszközzel , amelye t befek
tetésre tudnak fordítani. A vállalko
zóknak 6 - 1 0 évvel ezelőtt olyan tech
nikát adtak a gazdaságok, me lyek rövi
desen felújításra, i l letve minőségi cse
rére szorulnak. A többnyire évi 150-
300 ezer k i lométeres anyagmozga tás 
nál n e m mindegy , hogy milyen techni
kával do lgoznak a vál lalkozók. Úgy 
tűnik, hogy a kü lönböző gépgyár tó cé
gek versenyezte tése jó hatással lesz az 
árakra. A megújul t szakosztá lynak sze
rencséje van, hiszen úgy érzem na
gyobb a mozgás te rünk , mint régen. 
Tagja ink közöt t már vál la lkozók is 
vannak. Úgy gondolom, hogy az okta
tás és a vál la lkozás egyre nagyobb j e 
lentőséggel bír szakosztá lyunk életé
ben. A karászi ü lésünk sikere b izo
nyítja, hogy jó ú ton já runk. 



Tisztelt Szerkesztőség! 
1972. augusztus 1. óta dolgozom főállásban ugyanazon a munkahelyen, a 

FEFAG-nál, 1981. óta vagyok OEE-tag. Nagyarányú létszámcsökkentés volt 
és lesz, így már én is tudom, hogy október 17-tői felmondási időmet fogom töl
teni. Azt a szakmát, hivatást kell feladnom, amelyre az életemet tet
tem. Nem ért váratlanul, mert előrelátható volt. Amikor az előző kormány 
kárpótlási csomagjába az erdő is belekerült, sejteni lehetett, hogy a spekulánsok 
nagyobbat szelnek ki az erdőből, mint a tényleg kárpótolandó személyek. Nem 
vették figyelembe a területen lévő faállomány értékét, csak az alacsony értékű 
talajt. 

Ha egy ügyeskedő megvette a kárpótlási jegyet 50% névértéken és aranyko
ronánként 500 Ft-ot adott érte a licitáláson, akár 1000 Ft-ért 1 ha vágásérett 
erdőhöz is juthatott. Magam is szereztem erdőtulajdont. Birtokostársaim engem 
bíztak meg az ő részük kezelésével is. 

Szerettem volna tisztába tenni egy 20 hektáros kiváló vadászterület ügyét is, 
de falakba ütköztem. 

Jelenleg az a helyzet, hogy a Vadásztársaság bérli e területet a helyi Pol
gármesteri Hivataltól, oda fizeti a bérleti jogdíjat. Amikor megemlítettem a va
dászmesternek, hogy erős a vadkár, jó lenne közösen védekezni ellene például 
CERVACOL-lal, enyhén szólva mosolygott. 

Valóban: köteles vagyok-e saját erdőterületemre vadásztársaságot beenged
ni, ha én nem akarom? 

A következő gondom az erdőbirtokossági társulat alapításának kérdése. 
1994. július 25-én Csengerben - az új erdőtulajdonosok egyöntetű szándé

kára - megalapítottuk az erdőbirtokossági társulatot. 30 főnek kb. 30 ha az 
összes erdeje. A volt tsz részaránytulajdoni erdeje is 30 ha körül van. Ők eddig 
még nem léptek be. 

Nem vagyok meggyőződve arról, hogy ez a legelőnyösebb formája a közös 
erdőtulajdonnak. Mivel az alapszabályt közjegyzői okiratba kell foglalni, ez je
lentős költséggel jár. Nem is beszélve a cégbírósági bejegyzésről. Nem olyan er
dőterületekről van szó, melyek belátható időn belül jelentős bevételt biztosí
tanának. 

Állami Erdőgazdaságnál elbocsátás esetén kollektív szerződés szerinti végki
elégítés jár. 

Ahhoz sok, hogy azonnal megélhetési gondjai legyenek, de ahhoz kevés, hogy 
abból új életet lehessen kezdeni. 

Az erdészhivatás értelmét és becsületét egyféleképpen lehetne 
csak visszaállítani: ha az állam lényegesen jobban támogatná, ösztö
nözné az erdőtelepítéseket. Lenne arra pénz, hogy a gazda előre kaphatna 
annyit, amennyi időarányos költségeit fedezné. Vegyünk egy gyakorlatból me
rített példát. Egy földtulajdonos makkvetéssel kíván KST erdőt telepíteni. Ál
lami támogatáshoz a jelenlegi alsó határ 3 ha. Termőhely feltárási szakvéle
ményt és erdőtelepítési tervet kell készíttetnie és csatolnia a névre szóló tulaj
donlapot és kataszteri térképkivonatot. Beszerzi a származási igazolvánnyal 
minősített tölgymakkot. 3 ha x 4 q — 12 qx 35 Ft/kg = 42 ezer forint. 3 ha 
talaj-előkészítése 15 ezerbe kerül, a vetés géppel 5 ezer forint. 

Fenti kalkulációt csak azért írtam le, hogy ennyi forgópénze a mi vidékün
kön nem sok embernek van. 

Az a javaslatom, hogy a jelenleginél sokkal ösztönzőbb módszert dolgozza
nak ki az illetékesek. 

A munkanélküliség kezelését nem elsősorban segélyekkel, hanem ésszerű fog
lalkoztatással kellene elérni. Az erdőtelepítés és -ápolás erre kiváló lehetőség! 

Ennyit kívántam elmondani. 
Erdész üdvözlettel: 

Kiss Attila 
erdésztechnikus 

Ritkán fordul elél, hogy magyar er
dész külföldre is kiható vagy külföldön 
elért szakmai e redményéről kel lő tájé
koztatást kapjon erdészeink sokasága. 
E g y i lyen, ma jdnem elfelejtett kollé
gánk életpályájáról , sikereiről és szak
mai minősí téséről szeretnék valame
lyes ismertetést adni, külföldi kezde
m é n y e z é s és je lzések alapján. 

A horvátországi Erdészet i Egyesü
let, ame lynek soraiban 1862 óta napja
inkig szinte mind ig volt magyar tag, 
sőt nagy e lődeink közül néhányan (pl. 
B e d ő Albert) ünnepel t tiszteletbeli tag
sággal vol tak ki tüntetve, havonta meg
j e l e n ő lapjában m é g 1987. évben Ká
rolyi Árpádról megjelent egy szokatlan 
tar talmú négyolda las cikk. 

Ebben megír ták, hogy Károlyi M a 
kón született és Se lmecbányán végzett 
e rdőmérnök , 1900- tó l 1929- ig Bosz
niában és Horvátországban több he
lyen szolgált komoly pozíciókban, 
szakmai téren k imagas ló érdemeket el
ért „nemhorvá tok" kitüntetését és ün
neplését megszerveze t t országos ren
dezvényen , m á s neves szakemberek 
soraiban méltat ták, továbbá az életrajzi 
lexikonban szerepeltet ték. 

Károly i Árpád Boszniában, körzeti 
főerdészként kezdte a pályafutását (Vi
segrádon) , majd Szarajevóba helyezték 
át és a Tar tomány i Erdőrendezés i Hi
vatal vezetőjévé nevezték ki. U tána az 
egyik legfontosabb boszniai erdőhiva
tal (Pribinic) igazgatója lett, majd 
megh ív ták egy európai feladatkörű fa
ipari részvénytársaság igazgatói széké
be, ame lynek központja Konstanzban 
(Németország) volt, ahol főleg a bosz
niai (Teslic) falepárló ü z e m e k ügyeit 
intézte, i l letve képvisel te . 

A vi lágháború köve tkezményekép
pen, 1918-ban átmenet i leg a budapest i 
Hi te lbank igazgatója is volt, ahol a né
metországi és jugoszlávia i faipari kap
csolatokat egyenget te , a szlovén daru
vári Hi te lbank érdekeit is képvisel te . 

Banki tevékenysége révén 1921-ben 
már Zágrábban vezérigazgatói munka
körbe került , ahol egy angol tőkebe
fektetéssel működte te t t telepítési és 
földér tékesí tő feladatokat ellátó bank
konzo rc ium volt. Ezek közül kiemel-



ked<5 feladatot lát tak el a horvátországi 
földgáz- és olajkutatás területén, szá
m o s sikeres olajkút fúrásával és üze 
meltetésével . . . Itt ér te a váratlan halál , 
amelynek következtében n e m kevés 
befejezetlen m u n k a marad t u tána . 

Károlyi Á r p á d teljes szakirodalmi 
hagyatéka napjainkig nincs ke l lő mér
tékben feltárva. E n n e k befejezésére e 
cikk íróját - fél évszázadnál hosszabb 
személyes és szakmai kapcsola tok 
alapján, kér te fel a horvát Erdészet i 
Egyesüle t történeti osztályvezetője, s 
egyben a „Sumarski L is t " (Erdészeti 
Lap) egyik szerkesztője, arra célozva, 
hogy Károlyi t b izonyára Magyarorszá 
gon is k imagas ló szakembernek tartot
ták, s így itt is több olyan adat, kézirat , 
biográfiai d o k u m e n t u m lehet, me lyek 
alapján kiegészí thet ik az ott felkutatott 
nem teljes életrajzot és azokat be tehe-
tik az e lköve tkező évekre tervezett er
dészettörténeti enciklopédiába. . . 

A je lzések alapján én legalább há
rom m ü kézi ra tának felkutatását tartot
tam é rdemesnek napja inkban, azt is 
úgyszólván csak erdészet tör ténet i érté
kei és érdekesség szempontjából , mi
vel ilyen t émák az ,E rdésze t i L a p o k " 
tanulmányai között is szerepel tek. 

Az egyik, aminek a c íme pontosan 
nem ismert, de tar talma szerint és a 
horvát erdészkuta tók jelzései alapján 
„a b iometr ika a lka lmazása az erdészeti 
szakemberek és te rmészet tudósok gya
korlati kutatásában". . . lehetett. E z egy 
hosszú ( legalább 306 oldalra terjedő) 
tanulmány, sok dendrometr ia i példával 
és Károlyi faál lomány-szerkezet i fel
méréseinek, adata inak rész leges vagy 
teljes leírásával, táblázatokkal , képek
kel, rajzokkal, koord iná ta - rendszerű 
grafikonnal ábrázolt törvényszerűsége
ket tartalmazott . Valósz ínűleg ennek 
lerövidített i smerte tése je lent meg az 
Erdészet i L a p o k 1918. évi köte tének 
47-87 . oldalán A z erdészeti tudo
mányok módszere i és problémái cí
men . Ez tulajdonképpen annak a nagy 
port felvert nagyszabású e lőadásának a 
kiegészített leírása, amit az O E E előa
dótermében tartott 1917. december 17-
én nagyszámú hal lga tóság előtt, p ro 
fesszorok, t udományos kutatók, O E E -
vezetőség és számos ismert szakember 
jelenlétében. Károlyi „tételeit, állítása
it" Rónay Gy. , az akkori Erdészet i Ku
tatóintézet vezetője hevesen megtá
madta, s erről cikket is írt az Erdészet i 
Lapokban . Károlyi e r re is válaszolt 
ugyanott . 

A más ik kézirat a „Bosznia i őser
dők ismerte tése" , amit a je lzések sze
rint Károlyi német nyelven írt meg és 
sajtókiadásra e lőkészí tve hagyot t hát ra 
(berlini k inyomta tása előtt) kb . 200 ol
dalnyi ter jedelemben. Sajnos épp ek
kor halt meg várat lanul és a kézirat el
kallódott . A horvát kuta tók ennek a 
könyvi anyagnak a sorsát is tőlünk 
várták felderíteni, eset leges kiadási 
tervvel. . . 

A ha rmadik kézirata Picea omor ica 
Pancic (Szerb lucfenyő) , híres boszniai 
faál lomány erdőbecslési felméréséről , 
az adatok biometr ia i feldolgozásáról , 
á l lományszerkezet i ér tékeléséről , ter
vezett fa tömeg- és fatermési táblázatá
ról stb. szól , amit a sze rző sajátkezűleg 
vett fel és horvát nyelven írt meg kb. 
100 oldal ter jedelemben. Ezekre nézve 
Károlyi több helyen, szóban és írásban 
je lezte előre, hogy megírja, sőt utoljára 
„megjelenés előtt á l lónak" emlí tet te . 

Ezeknek a kézi ra toknak a felkutatá
sára vál la lkoztam azzal, hogy ha a ku
tatás során m á s írást, vagy egyéb ér
demleges adatot, tárgyat, biográfiai 
részletet találok Károlyiról , azt is köz
löm, s m e g k ü l d ö m Zágrábba . 

Ezek után minden számításba j ö v ő 
in tézményt (egyetem, tudományos in
tézetek, múzeumok , könyvtárak és 
irattárak, továbbá Károlyi rokonok , is
merősök, kollégák, egyéb személyek) 
megkeres t em személyesen vagy levél
ben, s a következőket tudtam meg: 

Károlyi Á. e rdőmérnöknek Az erdé
szeti t udományok módszerei . . . , az Er
dészeti Lapokban , 1918-ban közzétett 
e lőadásán kívül n e m je lent meg m á s 
témájú tanu lmánya Magyarországon . 
Karrierje még Se lmecbányán indult 
meg , amikor mérnökjelöl t idejében, 
Feke te Zol tánnal együt t megí r ták a fő
iskolai ház inyomda kiadású M e n n y i 
ségtan.. . c. t ankönyvet (1896) . E n n e k 
kapcsán m e g k a p t a m az E F E soproni 
könyvtárától a Károlyi ra vona tkozó tá
jékoztatás i anyagokat és fényképét , de 
Károlyi-kézirat ott n incs . A soproniak 
tájékoztatása viszont megerős í te t te és 
kiegészítet te kutatásaimat a köve tke
zőkben: 

a/ Károlyi e rdőmérnök tanul
mányában Magyaro r szágon először is
mertetet t biometriai számítási módsze 
rek szerepelnek va lamennyi erdészeti 
szakirodalmi kata lógusban. 

b / Az Erdészet i Kísér le tek 1934. évi 
3-4. számában Kovács E r n ő doktori 
disszertációjában hivatkozik Károlyi 
Á. munkásságára . 

cl Dr . M á r k u s László az Erdészet i 
ku ta tások 1962. évkönyvében leírt 
„Matemat ikai-s ta t isz t ikai k iér tékelés" 
tar ta lmú dolgozata kapcsán megemlí t i , 
hogy Károlyi „fogalmazta m e g az er
dészet i kuta tás logikai alapjait és elsők 
közöt t hangsúlyoz ta a biometr ikai 
módsze rek a lka lmazásának lehetősé
gét, sőt szükségességét" . 

dl A z Erdészet i és Faipar i E g y e t e m 
soproni főkönyvtárában is megvannak 
a Zágrábban megjelent és m a is „ é l ő ' 
„Sum. L i s t " (Horvát Erdészet i Lapok) 
példányai és tartalmi ismertetései . így 
Magyaro r szágon is utána lehet nézni 
(mint ahogyan azzal M a g y a r János 
prof. is foglalkozott) a vonatkozó pél
dányokban és tanulmányokban leírt 
f o r rásmunkákn ak. 

e/ Magya ro r szág erdőg. tájainak fel
újítási és telepítési irányelvei c. könyv 
3 3 1 . oldalán a szerzők h iva tkoznak 
i rodalmi forrásként az ifj. Károlyi Á. 
florisztikai munkásságára , ennek azon
ban csak kevés köze van a sze rző ap
jának „erdészségéhez" . 

f/ Dr . Pócs T . neves botanikus tanár, 
a Károlyi család barátja, Károlyi fiá
nak munka tá r sa megemlékez ik arról, 
hogy a család hagyatékában volt Picea 
omorica , bosznia i e r d ő (és környezet i 
tájának) nagymére tű fotóját olyan bi
zonyí téknak tartja, amely Károlyi er
dőmérnöknek erről a szerb lucfenyőről 
írt, je lzet t t anulmányát hitelesít i . 

Összegzésül megál lapí tható , hogy a 
magyarország i kuta tások Károlyi Á. 
e rdőmérnökrő l n e m vezet tek arra az 
e r edményre és sikerre, amit k i tűztem 
m a g a m elé (és vár tak tőlünk a horvát 
e rdészkol légá ink is). Marad t a feltevés 
a kézi ra tok sorsát i l letően, hogy azok 
az é rdekte lenné vált és tájékozatlan 
„hagya tékőrzők" rovásán eltűntek. A 
biometr ia i módsze rek erdészeti alkal
m a z á s á n a k akkori fontosságát és érde
keit a Károlyi család leszármazottai 
n e m ismer ték fel. A kézira tok végül is 
e lvesztek. 

M i n d e z azonban m é g s e m tette sem
m i v é az erdész-Károlyi érdemeit , mert 
a bővebben kifejtett kézirati anyag na
gyobb része a b iometr ia fejlődésével 
úgyis túlhaladottá vált... D e m e g m a 
radt az eredeti fel ismerés és indítás, 
mega lapozás értéke és é rdeme, mely 
az erdészet i kutatás terén mos t már el
vi tathatat lanul mégiscsak nagyobbára 
Károly i Árpád (1875-1929) nevéhez 
fűződik... 

Abonyi István 


